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قامت مملكة غرناطة في عصر بني الاحمر على أنقاض الدولة الموحدية بعدما قام 
ابن هود الجذامي بتحركاته السياسية والعسكرية في بلاد الأندلس وما تلا ذلك من 
أحداث خلقت الجو الملائم لولادة الحقبة التاريخية لعصر بني الأحمر السياسي في 

 .الأندلس

قام أن هذه الفترة التاريخية لمملكة غرناطة في عصر ومما يجدر ذكره في هذا الم
بني الأحمر قد تعرضت للكثير من الحروب الخارجية ضد الممالك النصرانية 
المجاورة لها وكذلك الكثير من الفتن السياسية والنزاعات على السلطة مما أدى 

ك وحدة إلى تفشي الأزمات السياسية والتي ألقت بظلالها على المشهد الأمني كتفك
مملكة غرناطة وازدياد اللجوء السياسي، والاغتيالات السياسية، واستبداد الوزراء، 
ولم يخلو الأمر من تدهور الوضع الاقتصادي حيث تم فرض الضرائب، وتدهورت 
الزراعة، والصناعة، والتجارة، وتدهور العملة المحلية لمملكة غرناطة في عصر 

الوضع الاجتماعي بمنأى عن ذلك كله، فقد بني الأحمر وبطبيعة الحال لم يكن 
ظهرت العلل الاجتماعية حيث لجأ كثير من الناس إلى البدع والأهواء والمجون 



فراراً مما تمر به الدولة من أزمات، وأيضاً الغلاء المعيشي الخانق للشعب الغرناطي 
، وبالتالي أصبح لذلك كله آثار سلبيه على مملكة غرناطة في عصر بني الأحمر

كما كان لسلاطين بني الأحمر ووزرائهم دور فاعل في مواجهة تلك الأزمات 
 .السياسية، وكذا العلماء والقضاة والأعيان

كما كان للممالك الإسلامية المجاورة لمملكة غرناطة دور بارز في مساعدة بني 
 .الأحمر في تغلبهم على أزماتهم السياسية

  



Granada  Kingdom, during Banu Al-Ahmar era, was established 

after the Almohads state ruined. Once Bin Houd Al-Gethami 

initiated his political and military movements in Al-Andalus state in 

addition to the events that created the appropriate climate for the 

birth of the political historical era of Banu Al-Ahmar of Al-Andalus. 

It is worth mentioning here that this historical period of Granada 

Kingdom, during Banu Al-Ahmar era, has experienced several 

exterior wars against the neighboring Christian Kingdoms as well as 

many political crisis and struggling for power which result in spread 

of political crises which throw a shadow on the security scene such as 

falling apart of Granada Kingdom and increase of political asylum, 

political assassinations, ministers tyranny, in addition to decline of 

economic situation such as heavy taxes, agriculture failure, 

industrial, commercial and local currency drop of Granada 

Kingdom, during Banu Al-Ahmar era. 

Similarly, the social condition has not been away from all of this, as 

many social problems since many peoples resorted to fads, whims 

and libertine escaping of the state crisis. Also, the excessive living 



costs of Grenadians nation. Hence all of this resulting in negative 

consequences on Granada Kingdom, during Banu Al-Ahmar era. 

Moreover, the Banu Al-Ahma Sultans and their ministers have 

effective role in confronting these political crisis as well as scientists, 

judges, gentlemen. 

Furthermore, the Islamic Kingdoms bordering to Granada Kingdom 

have effective role in helping Banu al-Ahmar to overcome their 

political crisis

 


